
PR OT O KÓ Ł  NrXXXIV/2017 
z sesji Rady Gminy Świdwin 

odbytej w dniu 20 lipca 2017 r. 

Stan radnych.....................................15 
Obecnych na sesji 	 13 

Lista obecno ści stanowi załącznik do protoko łu. 

Ad.!. OTWARCIE I STWIERDZENIE QUORUM 

Na podstawie art. 19 ust. 2 ustawy z dnia 8 marca 1990 r. o samorz ądzie gminnym 
otwarcia XXXIV!2017 Sesji Rady Gminy Swidwin dokona ła Przewodnicząca Rady - Pani 
Anna Olejniczak. 
Przewodnicząca Rady Gminy Swidwin powita ła radnych, so łtysów oraz zaproszonych go ści: 

- Pana Kazimierza Lechockiego - Wójta Gminy Świdwin 
- Pani ą  Joannę  Anglisz-Myszkę  - Zastępcę  Wójta Gminy Swidwin 
- Panią  Halinę  Czajkowską  - Sekretarz Gminy Swidwin 
- Panią  Renatę  Kamińską  - Skarbnik Gminy Swidwin 
- Pana Mieczys ława Patyka - Radnego Rady Powiatu w Swidwinie 
- Pana Boles ława Helwiga - Kierownika Sekcji Technicznej PZD w Swidwinie 
- Pani ą  Barbarę  Felską  - Kierownik GOPS w Swidwinie 
- Pana Rafa ła Terleckiego - Prezesa Gminnego Zak ładu Gospodarki Komunalnej w Swidwinie 
- Panią  Annę  Pietrykę  - Kierownik Referatu ROSiGK UG Swidwin 
- przedstawicieli inicjatora gminnego referendum lokalnego 
- Panią  Katarzynę  Potocką  - Radcę  Prawnego Gminy Swidwin 

Na podstawie listy obecno ści stwierdzono quorum do podj ęcia prawomocnych uchwa ł . 

Ad. 2. ZATWIERDZENIE PROTOKOŁU Z OSTATNIEJ SESJI 

Przewodnicząca Rady Pani Anna Olejniczak poinformowała, że protokó ł  z sesji 
Nr XXXIII/20 17 z dnia 04.07.2017 r. wy łożony był  do wglądu w Biurze Rady i do momentu 
rozpoczęcia sesji nie wpłynęły żadne uwagi do protoko łu. Radni w głosowaniu jawnym przyj ę li 
protokół  jednogłośnie, stosunkiem g łosów „za" - 13. 

Ad. 3. PRZYJĘCIE PORZĄDKU OBRAD 

Przewodnicząca Rady Pani Anna Olejniczak poinformowała, że porządek obrad podany by ł  w 
zaproszeniach na Sesj ę . Radni nie wnieśli uwag do przedstawionego porz ądku obrad. Wobec 
braku uwag Przewodnicz ąca stwierdzi ła, że porządek obrad jest porz ądkiem obowiązuj ącym. 

Porządek posiedzenia: 

1. Otwarcie i stwierdzenie quorum. 
2. Zatwierdzenie protoko łu z ostatniej sesji. 
3. Przyj ęcie porządku obrad. 
4. Interpelacje i zapytania radnych. 
5. Czas dla samorządów. 
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6. Sprawozdanie Przewodnicz ących Komisji Rady Gminy oraz Wójta Gminy z prac w okresie 
między sesjami. 
7. Podj ęcie uchwał : 

1) w sprawie przeprowadzenia referendum gminnego z inicjatywy mieszka ńców w sprawie 
istotnej dla wspólnoty lokalnej, 

2) w sprawie ustalenia sk ładu liczbowego Gminnej Komisji do spraw Referendum w 
Swidwinie i obwodowych komisji do spraw referendum; 

3) w sprawie dokonania zmian w bud żecie gminy na rok 2017. 
8. Odpowiedzi na interpelacje i zapytania. 
9. Wolne wnioski. 
10. Zakończenie. 

Ad. 4. INTERPELACJE I ZAPYTANIA RADNYCH 

Pani Bożena Wieczorek zapytała się  o sprawę  rewitalizacji. Na poprzedniej sesji Wójt 
informował , że zakwalifikowały się  trzy miejscowo ści, natomiast s łyszała, że jest jeszcze 
czwarta miejscowo ść . Zapytała jak przebiega ł  wybór, kto wybiera ł  i jakimi wskaźnikami się  
kierowano? Następnie powiedziała, że parę  razy prosi ła Wójta o skierowanie grupy 
pracowników na drog ę  w Cieszynie w celu zlikwidowania garbów, gdzie drzewa wypcha ły 
kamienie. W sobotę  zdarzył  się  wypadek w wyniku którego pani jad ąca skuterem, przewróci ła 
się  i poważnie poturbowa ła. Radna zapytała czy ma liczyć  na tę  grupę , czy na przysz ły rok 
przeznaczy ć  pieniądze z funduszu so łeckiego i wziąć  profesjonalną  ekipę? 

Przewodnicząca Rady Pani Anna Olejniczak zapytała Wójta jaka jest aktualna sytuacja w 
sprawie zniesienia wspó łwłasno ści działki w Kluczkowie? Nast ępnie zapyta ła się , czy Wójt 
złożył  pismo do Powiatowego Zarz ądu Dróg z pro śbą  o wyrażenie zgody na utwardzenie 
pobocza w Kluczkowie, skoro nie by ło zgody na budowę  chodnika? 

Pan Krzysztof Kaszuba zapytał, czy znajdą  się  pieniądze na wynaj ęcie ładowarki do 
załadowania szlaki. Radny powiedzia ł , że posiadaj ą  szlakę , którą  chcą  wysypać  na drogę  za 
suszarnią  w dó ł . Dodał , że w tamtym roku droga zosta ła prawie w całości wyrównana, ale po 
zimie odkryły się  wszystkie kamienie i na dzie ń  dzisiejszy je śli pojedzie tamtędy transport ze 
zbożem to mogą  nie wytrzymać  opony. 

Ad. 5. CZAS DLA SAMORZĄDÓW 

Pan Andrzej Żubert, So łtys solectwa Świdwinek poprosi ł  Kierownika PZD w imieniu 
mieszkańców Swidwinka, by podczas wycinki drzew usunąć  dwa drzewa ko ło krzyża i 
utwardzić  teren. Następnie poprosi ł  o wysypanie tłucznia na dziury w drodze w Swidwinku. 

Pan Tadeusz Wilk, So łtys so łectwa Beitno zgłosił , że na świetlicy w Bełtnie uszkodzony jest 
dach i podczas deszczu przez sufit przecieka woda. Poprosi ł , by jakiś  pracownik interwencyjny 
zobaczy ł , co należy tam zrobi ć . 
Następnie poinformowa ł , że w miejscowo ści został  wykonany rów, który dobrze odprowadza 
wodę , ale w pewnych miejscach droga jest obni żona i robią  się  kałuże. Dlatego poprosi ł  o 
przywiezienie wywrotki żużlu, by te nierówno ści zniwelować . 

Pan Otto Leske, So łtys so łectwa Krosino podziękował  za interwencj ę  w sprawie studzienki, 
która została prawid łowo zrobiona. Nast ępnie so łtys poprosi ł, by wystąpić  do rejonu dróg w 
sprawie naprawy chodnika na wje ździe do Krosina od strony Swidwina. Chodnik zapad ł  się  w 
paru miejscach. 



Ad. 6. SPRAWOZDANIE PRZEWODNICZĄCYCH KOMISJI RADY GMINY ORAZ 
WÓJTA GMINY Z PRAC W OKRESIE MI ĘDZY SESJAMI 

Pani Anna Olejniczak - Przewodnicz ąca Rady Gminy poinformowała, że okres pomiędzy 
sesjami był  krótki. W tym czasie Rada odby ła jedno posiedzenie wspólne, na którym 
przedstawione zosta ły informacje z prac komisji doraźnej ds. sprawdzenia czy wniosek 
mieszkańców o przeprowadzenie referendum lokalnego odpowiada przepisom ustawy o 
referendum lokalnym oraz omówione zosta ły projektu uchwa ł  na dzisiejszą  Sesj ę  Rady Gminy 
Swidwin. 

Wójt Pan Kazimierz Lechocki przedstawi ł  informacj ę  z działalności w okresie między sesjami: 

Zadania realizowane przez Referat Rolnictwa, Ochrony Ś rodowiska i Gosp. Komunalnej w 
bieżącym okresie: 

- wydano 17 za świadczeń  z planu zagospodarowania przestrzennego; 
- wydano 5 za świadczeń  dla rolników; 
- wydano 4 decyzje na usuni ęcie drzew; 
- wydano 2 decyzje zatwierdzaj ące podzia ł  nieruchomości oraz wydano 1 postanowienie 

opiniujące podział  nieruchomo ści; 
wydano 2 decyzje o rozgraniczeniu nieruchomo ści oraz wszcz ęto postępowanie o 
rozgraniczeniu nieruchomo ści w Cieszynie; 

- wydano postanowienie o zakresie raportu o oddzia ływanie na środowisko dla 
przedsięwzięcia mogącego znacz ąco oddziaływać  na środowisko pn. Budowa obory 
przeznaczonej dla 500 jałówek powyżej 6 miesiąca życia do 19 miesi ąca życia lub krów 
zasuszonych w Bierzwnicy; 

Wójt przypomnia ł  o konieczno ści koszenia trawników na w łasnych posesjach celem 
zmniejszenia ryzyka pojawienia si ę  żmij zygzakowatych. Informacje o post ępowaniu w 
przypadku natkni ęcia się  na żmij ę  znajduj ą  się  na tablicy og łoszeń  w każdym sołectwie. 

- PUH Ewelina Wierzbicka zaczyna demontowa ć  wyroby zawieraj ące azbest z terenu 
gminy Swidwin; w tym roku wp łynęło 26 wniosków; termin realizacji przedsi ęwzięcia 
dobiega końca na koniec sierpnia br.; 

- złożono 2 nowe deklaracje o wysoko ści opłaty za gospodarowanie odpadami 
komunalnymi; 

- opublikowano ogłoszenie ustnego przetargu ograniczonego dla rolników indywidualnych 
na dzierżawę  nieruchomo ści w Cieszeniewie dzia łka o pow. 59 arów oraz dzia łka 
położona w Klępczewie o pow. ok. 2 ha; obie nieruchomo ści zostaną  wydzierżawione w 
drodze przetargu ograniczonego na okres 3 lat; w przetargu mog ą  wziąć  udział  osoby 
fizyczne, które są  rolnikami indywidualnymi w rozumieniu art. 6 ustawy o kszta łtowaniu 
ustroju rolnego; 

- opublikowano ogłoszenie ustnego przetargu nieograniczonego na sprzeda ż  
nieruchomo ści w Bierzwnicy; jest to dzia łka niezabudowana o pow. 14 arów; 

- opublikowano wykaz nieruchomo ści przeznaczonej do sprzeda ży w Rusinowie; jest to 
lokal po byłym ośrodku zdrowia; cena sprzeda ży wynosi 48 tys. zł ; sprzedaż  nastąpi w 
drodze przetargu nieograniczonego; 

- zlecono wycenę  dla rzeczoznawcy maj ątkowego nieruchomo ści w Berkanowie; jest to 
nieczynna świetlica, która zostanie przeznaczona do sprzeda ży w przetargu 
nieograniczonym; powierzchnia dzia łki na której posadowiony jest budynek świetlicy 
wynosi 17 arów; jest to za zgod ą  i na wniosek mieszkańców sołectwa Berkanowo; 
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- opublikowano informacj ę  o terminie sk ładania wniosków na zwrot podatku akcyzowego; 
wnioski są  do pobrania w Referacie Rolnym; do wniosku nale ży dołączyć  fakturę  za 
zakup oleju napędowego w okresie od 1 .02.br. do 31 .07.br.; wnioski b ędą  przyjmowane 
w Referacie Rolnym od 1.08. do 31 .08.br.; 

- zakończono prace przy remoncie chodnika w Niemierzynie; dobiegaj ą  końca prace przy 
remoncie chodnika w Lipcach; od poniedzia łku rozpoczną  się  prace przy budowie 
chodnika w Starym Przybys ławiu; 

Zadania realizowane przez Referat Kultury, Sportu i Zdrowia w bie żącym okresie: 
- dowóz pensjonariuszy do Środowiskowego Domu Samopomocy w Kl ępczewie; 
- bieżąca obsługa letniego wypoczynku „Oaza 2017"; 
- udzielenie pomocy UKS „Ayatar" Lekowo przy realizacji zadania w ramach programu 

Klub 2017; organizacja wypoczynku letniego w Woli ko ło Rogowa w woj. Kujawsko-
Pomorskim; 

Ad. 7. PODJĘCIE UCHWAŁ  

Przewodnicząca Rady Pani Anna Olejniczak poinformowała, że jako pierwszy w porz ądku 
obrad jest projekt uchwa ły w sprawie przeprowadzenia referendum gminnego z inicjatywy 
mieszkańców w sprawie istotnej dla wspólnoty lokalnej. Nast ępnie Przewodnicząca poprosi ła 
Panią  Bożenę  Wieczorek - Przewodnicz ącą  Komisji Doraźnej, o odczytanie protoko łu komisji. 

Pani Bożena Wieczorek odczytała protokó ł  z prac w dniach 07.07.2017 r. i 10.07.2017 r. 
doraźnej Komisji do sprawdzenia, czy wniosek mieszka ńców o przeprowadzenie referendum 
lokalnego odpowiada przepisom ustawy o referendum lokalnym (za łącznik nr 1). 

Przewodnicząca Rady Pani Anna Olejniczak zanim otworzy ła dyskusj ę  poinformowała 
radnych, że w paragrafie 3 projektu, który radni otrzymali naniesiona zosta ła merytoryczna 
poprawka, ponieważ  trochę  inaczej zosta ł  sformułowany zapis paragrafu 3 ni ż  obowiązuj ą  
przepisy. Przewodnicz ąca zaproponowa ła, by w projekcie uchwały nanie ść  poprawkę, gdzie §3 
otrzyma brzmienie: 
„Na karcie do g łosowania w referendum zamieszcza si ę  następuj ącą  informacj ę  dotyczącą  
przedmiotu referendum: ‚„G łosuj ąc za wyrażeniem zgody, stawia si ę  znak „X" w kratce obok 
odpowiedzi „TAK". G łosuj ąc przeciwko wyrażeniu zgody, stawia si ę  znak „X" w kratce obok 
odpowiedzi „NIE". Postawienie znaku „X" w obu kratkach albo niepostawienie znaku „X" w 
żadnej kratce powoduje niewa żność  głosu"." 
Przewodnicząca Rady Pani Anna Olejniczak zapytała, czy kto ś  z radnych nie zgadza się  na 
naniesienie poprawki do projektu uchwa ły? Wobec braku sprzeciwu poprawka zosta ła 
naniesiona przez aklamacj ę  i Przewodnicząca odczyta ła projekt uchwały. 

Pani Halina Czajkowska zauważyła, że w załączniku nr 1 do uchwały - Kalendarzu czynno ści 
związanych z przeprowadzeniem referendum gminnego nale ży w zapisie „do dnia 01.10.2017 r." 
skre ś lić  wyraz „do", ponieważ  zgodnie z projektem uchwa ły referendum ma si ę  odbyć  
01.10.2017 r. 

Przewodnicząca Rady Pani Anna Olejniczak odczytała uzasadnienie do projektu uchwa ły. 

Pan Krzysztof Kaszuba powiedział , że na komisji radni zastanawiali si ę , ile będzie gminę  
kosztowało przeprowadzenie referendum. Pad ła kwota ok. 40-50 tys. zł . Stwierdzi ł , że jest pe łen 
podziwu dla inicjatorów referendum, którzy zebrali bardzo du żo podpisów. Chciałby jednak 
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wiedzieć  czy orientowali si ę , jaka jest prognoza, że to referendum b ędzie ważne. Powiedzia ł , że 
znaj ąc mieszkańców gminy, to nie s ą  oni chętni by chodzi ć  na wybory i frekwencja zazwyczaj 
jest niska. Radny zapyta ł , czy to nie b ędą  zmarnowane pieni ądze? Zauważył , że podczas 
zbierania podpisów dużo osób w ogóle nie kojarzy ło, o czym jest mowa. Dlatego uwa ża, że 
inicjatorzy referendum dotarli do niewielkiej liczby osób. Poprosi ł  o pomoc w podj ęciu decyzji, 
by mógł  podnieść  rękę  i zagłosować  oraz gwarancj ę , że referendum b ędzie miało frekwencj ę  i 
nie będzie nieważne. Chciałby uzyskać  zapewnienie, że jest szansa, że to referendum b ędzie 
miało frekwencj ę . 

Pan Mieczyslaw Waz jeden z inicjatorów referendum powiedzia ł , że radny częściowo 
odpowiedział  na zadane pytanie, bo rzeczywi ście nikt nie wie czy to wyjdzie. Najwi ększą  barierą  
do tego, żeby to zadziałało i wyszło to jest próg 30 procentowy, który trudno b ędzie przekroczy ć . 
Wiadomo, że ludzie w gminie nie s ą  zbyt zaangażowani, ale trzeba co ś  robić , nie można 
siedzieć , bo równie dobrze mo żna byłoby postawi ć  pytanie „Ile warte jest nasze zdrowie?". 
Kwota 40-5 O tys. zł  to jest dużo, ale je ś li chodzi o środowisko, nasze zdrowie, zdrowie naszych 
dzieci i rodzin, to jak to jest. Uwa ża, że od czego ś  trzeba zacząć , a także że jest to również  
promocja gminy Swidwin. Ma nadziej ę , że przetrą  szlak i inne gminy wezmą  przykład i to się  
zacznie dziać . Stwierdzi ł , że uświadomienie ludzi to nie jest prosta sprawa, ale poprzez 
komunikacj ę  z inicjatorami referendum podczas zbierania podpisów ludzie du żo się  
dowiadywali. Uważa, że jest jeszcze troch ę  czasu. Zdaniem Pana M.Waza b łędem jest to, że nie 
robi się  szkoleń  dla rolników uświadamiaj ących, gdzie mówi si ę  o tym, że co jest szkodliwe, na 
co trzeba uważać . Stwierdzi ł , że sektor rolniczy jest tak wa żny jak służba zdrowia, albo mo że i 
ważniejszy. Bo jeżeli będzie się  psuć  żywność , źle j ą  produkować  i zanieczyszczać , skażać  
chemią  to na samym już  etapie wstępnym będzie się  truć  siebie, rodzinę  i ludzi. W związku z 
tym trzeba si ę  opamiętać  i przeprowadzać  akcje informacyjne wśród ludzi. Uważa, że należy 
zaryzykować . 

Przewodnicząca Rady Pani Anna Olejniczak odniosła się  do wypowiedzi Pana Krzysztofa 
Kaszuby i uzupe łniła wypowiedz' Pana Mieczys ława Waza. Powiedzia ła, że referendum jest 
przeprowadzane po to, by mieszka ńcy wypowiedzieli si ę , czego chc ą . Ostatnio można zauważyć  
potężną  ilość  przyk ładów, że decyduje się  „o nas bez nas". Gdzie ś  coś  jest wymy ś lone, jest 
ustawa, jaki ś  drobny zapis i to jest obowi ązuj ące. Z przykro ścią  stwierdzi ła, że także tutaj nie są  
podejmowane w wi ększo ści decyzje takie, jak chc ą  mieszkańcy, tylko „takie jak trzeba, tak jak 
być  powinno". To, że grupa inicjatywna wykona ła swoj ą  pracę , dala szans ę  na to żeby pokazać , 
że gmina Swidwin jest gminą, która ma podej ście obywatelskie, że mieszkańcy maj ą  prawo 
decydować  o tym, czego chcą, co jest dla nich ważne. Jeżeli inicjator referendum stwierdzi ł , że 
kwestia upraw GMO, które projektem ustawy obecnego rz ądu mają  być  dopuszczalne w naszym 
kraju, zas ługuje na wypowiedzenie si ę  mieszkańców czy chcą  pozwolić  by na terenie naszej 
gminy by ły takie uprawy to należy zrobić  wszystko by im pozwoli ć  i pokazać  że radni, Wójt i 
urząd liczy się  z głosem mieszańców. W konstytucji jest zapisane że referendum jest 
podstawową  formą  bezpo średniego sprawowania w ładzy. W ładzą  są  mieszkańcy, nie Wójt czy 
radni. Jeżeli mieszkańcy wypowiedzą  się , że chcą  żeby na terenie gminy by ły dopuszczone takie 
uprawy, to wtedy przysz łe rady gminy będą  mogły podj ąć  uchwały, ponieważ  mieszkańcy tego 
będą  chcieli. Natomiast je żeli mieszkańcy powiedzą  „nie", że chcą  być  strefą  wolną  od GMO 
kolejne kadencje rad gmin b ędą  zobowiązane, nawet je żeli referendum b ędzie nieważne. 
Przewodnicząca dodała, że ważność  referendum w sprawach merytorycznych jest dla niej 
abstrakcj ą, bo co to znaczy ważność  referendum. Zapyta ła czy maj ą  być  brane pod uwag ę  te 
osoby, które wygodnie siedz ą  sobie w domu, gdzie zawsze mówiło się  że nieobecny nie ma 
głosu? Jeżeli większość  mieszkańców gminy uważa, że powinniśmy być  gminą  która 
wprowadza uprawy GMO, te osoby równie ż  powinny pój ść  i zagłosować  w referendum, w 
przypadku gdy radni podejmą  dziś  tę  uchwałę . Przewodnicząca poinformowa ła, że przygotowa ła 
zestaw różnych przyk ładów dotyczących referendów gminnych, lokalnych w sprawach 
merytorycznych. Stwierdzi ła, że różnych referendów gminnych by ły setki, w większości 
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referendów odwo łuj ących radę , wójta, czy burmistrza. Następnie przytoczy ła kilka przyk ładów 
referendów. I tak w 2009 r. w Kunicach referendum w sprawie budowy kopalni odkrywkowej 
węgla brunatnego, podobne w gminie Prochowice. Rada miejska w I ńsku podj ęła uchwałę  w 
sprawie przeprowadzenia referendum z pytaniem „Czy jeste ś  przeciwny powstaniu kopalni 
kruszyw mineralnych w obrębie Ciemnik gmina I ńsko przez Szczeci ńską  Kopalnię  Surowców 
Mineralnych S.A. w Szczecinie?". W 2013 r. gmina Kosakowo przeprowadzi ła referendum w 
sprawie zmiany studium uwarunkowa ń  i kierunków zagospodarowania przestrzennego gminy, 
natomiast u nas te decyzje s ą  podejmowane przez Rad ę  samodzielnie. W 2013 r. Rada Gminy 
Mokrsko zapyta ła: „Czy wyra żasz zgodę  na planowaną  przez inwestorów 
lokalizacj ę/posadowienie, w konsekwencji budow ę  na obszarze gminy Mokrsko przemys łowych 
elektrowni wiatrowych w odleg łości bliższej niż  2 km od zabudowań  mieszkalnych?". Kolejne w 
Gryfinie w 2012 r. „Czy jeste ś  za lokalizacj ą  elektrowni j ądrowej wraz z wszelk ą  infrastrukturą  
związaną  z przemys łem j ądrowym na terenie gminy Gryfino?". Gmina Mielno tak że pytała o 
lokalizacj ę  elektrowni atomowej w swojej gminie, gdzie by ł  przekroczony wymagany próg 30%, 
a gmina stała się  wzorcowa w postaci lekcji demokracji bezpo średniej. W 2013 r. odby ło się  
referendum w Pszczynie z pytaniem o likwidacj ę  straży miejskiej, podobne w Bia łymstoku, 
Bochni, w Chojnicach, w Ja ś le, Brzeszczach, w Go łdapi. Gmina Nekla zada ła mieszkańcom 
pytanie: „Czy jest Pan/Pani za kupnem zespo łu pałacowo-parkowego w Nekli przez gmin ę  
Nekla za kwotę  1.800.000 zł?" 

Pan Krzysztof Kaszuba zapytał , ile z tych referendów by ło ważnych? 

Przewodnicząca Rady Pani Anna Olejniczak powiedziała, że nie odpowie na to pytanie, 
ponieważ  nie robi ła statystyki. Stwierdzi ła jednak, że ważność  referendum ma sens w przypadku 
odwołania organu stanowi ącego lub wykonawczego. Natomiast ładnie o mieszkańcach 
wypowiedział  się  Prezydent Wroc ławia „Bardzo serdecznie dzi ękuj ę  wroc ławianom, którzy 
poświęcili swój czas w niedziel ę  i poszli do lokali wyborczych. Chcieli decydowa ć  o swoim 
mieście. Tak jak wcze śniej zapowiadałem - ja i moi wspó łpracownicy uszanujemy wol ę  
mieszkańców w kwestiach, o które pytali śmy w referendum." Udział  w tym referendum wzi ęło 
10,56%. Stwierdzi ła, że Pan Prezydent podchodzi obywatelsko do spo łeczeństwa i bardzo by 
chciała, żeby gmina Swidwin też  była gminą  obywatelską, gdzie decyduj ą  mieszkańcy. 
Przewodnicz ąca powiedziała, że Pan Krzysztof Kaszuba pyta ł  o koszty i czy to nie b ędą  
zmarnowane pieni ądze. Zauważyła, że podobne pytania pada ły na komisjach, natomiast nikt 
wcze śniej nie pytał  na co i ile będzie wydane podczas remontu urz ędu gminy, nikt nie pyta ł  ile 
pieniędzy będzie wydane na rozrost kadry kierowniczej w urz ędzie, nikt nie zapytał  ile będzie 
kosztowało 25-1ecie gminy, które można było zorganizować  we wrze śniu przy „Szabli Wójta". 
Jednak, gdy z inicjatywą  wystąpili mieszkańcy, to padaj ą  pytania o koszty. 

Pan Stanis ław Madejek powiedział , że nie jest w grupie inicjatywnej, ale jest w 
Stowarzyszeniu Producentów Żywno ści Metodami Ekologicznymi w Swidwinie, które od 
początku prowadzi Pani Edyta Jaroszewska-Nowak. Ilo ść  gospodarstw w gminie Swidwin 
produkuj ących żywność  metodami ekologicznymi jest w zasadzie sta ła. Stwierdzi ł , że każde 
spotkanie na dany temat jest dot ąd ciche, dopóki nie dojdzie do kosztów. Doda ł , że jest też  
uczestnikiem takich spotkań  jak forum Barzkowickie, w Przelewicach, w Urz ędzie 
Marszałkowskim, festynach i do żynkach, gdzie są  stoiska z żywno ścią  ekologiczną. Właśnie tam 
dużo młodych matek szuka żywności nie skażonej chemią . W dniu dzisiejszym odbyło się  
spotkanie w Starostwie, na którym poruszono temat obni żki plonów spowodowaną  
zwiększeniem nawozów na polach. Stąd też  inicjatywa referendum. Poprosi ł , by Rada rozważyła 
problem nie patrząc na koszty i popchn ęła sprawę  do przodu. Doda ł , że maj ą  jeszcze trochę  
czasu na u świadomienie spo łeczeństwa gminy. Gdy się  uda, to Gmina Swidwin będzie pierwszą  
gminą  w Polsce, która ten problem rozwi ązała w jaki ś  sposób. Powiedział , że Pani Edyta 
Jaroszewska-Nowak jest w komisji doradczej przy Ministrze Rolnictwa, gdzie toczy si ę  ostry bój 
o zapisy ustawy o ekologii i o ro ś linach genetycznie modyfikowanych. Wielkie korporacje w 
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Polsce mocno naciskaj ą , daj ą  produkty, ale daj ą  też  chemię  do leczenia. Okazuje si ę , że już  małe 
dzieci w wieku do 5 lat są  chore na cukrzyc ę , glikemię . Jeszcze raz poprosi ł , by Rada podj ęła 
uchwałę , decyduj ąc o przeprowadzeniu referendum. 

Przewodnicząca Rady Pani Anna Olejniczak zarządziła głosowanie nad uchwałą  w sprawie 
przeprowadzenia referendum gminnego z inicjatywy mieszka ńców w sprawie istotnej dla 
wspólnoty lokalnej 

Uchwalę  podj ęto glosami „za" - 8 glosów, „przeciw" - 1 glos, „wstrzymuj ący się" - 4 glosy 
i nadano jej Nr XXXI V/218/2017) 

Przewodnicząca Rady Pani Anna Olejniczak odczyta ła projekt uchwa ły w sprawie ustalenia 
składu liczbowego Gminnej Komisji do spraw Referendum w Swidwinie i obwodowych komisji 
do spraw referendum. 
Uchwalę  podj ęto glosami „za" - 12 glosów, „przeciw" - 1 glos i nadano jej Nr 
XXXI V/2 19/2017). 

Przewodnicząca Rady Pani Anna Olejniczak poprosi ła Skarbnik Gminy Panią  Renatę  
Kamińską  o przedstawienie kolejnego projektu uchwa ły: 

- Uchwała w sprawie dokonania zmian w budżecie gminy na rok 2017 (uchwalę  podj ęto 
jednoglo śnie i nadano jej Nr XXXIV/220/2017) 

Ad. 8. ODPOWIEDZI NA ZAPYTANIA I INTERPELACJE 

Wójt Pan Kazimierz Lechocki odnosząc się  do zapytania Pani Bożeny Wieczorek 
poinformował , że Fundacja „Nauka dla Srodowiska" wytypowa ła trzy zdegradowane 
miejscowości do rewitalizacji i pozostawi ła Wójtowi do wskazania jedną  miejscowo ść . Na 
podstawie mapy miejscowo ści zdegradowanych Wójt wskaza ł  miejscowość  Smardzko. 
Odnośnie naprawy drogi w Cieszynie Wójt powiedzia ł , że była tam ekipa, która mia ła uzupe łnić  
braki w drodze, natomiast o wynios łościach przy drzewach, czy wysadzonych kamieniach przez 
korzenie pierwszy raz s łyszy. Dodał , że gdyby wcze śniej była taka informacja to mo żna byłoby 
to zrobi ć . Wójt to sprawdzi i jeżeli istnieje taka potrzeba, a wykonanie b ędzie możliwe sprzętem 
i ludźmi, którymi gmina dysponuje to zostanie zrobione. 

Wójt Pan Kazimierz Lechocki odpowiadaj ąc na pytanie Przewodnicz ącej Rady dotyczące 
zniesienia współwłasności działki powiedział , że według jego wiedzy od ostatniej sesji nic si ę  
nie zmieni ło, ale dodatkowych informacji udzieli pani Mecenas, która prowadzi t ę  sprawę  w 
sądzie. 
Odno śnie pytania, czy zosta ło złożone pismo do Powiatowego Zarz ądu Dróg w Swidwinie Wójt 
powiedział , że Gmina wysłała pismo, na które otrzyma ła odpowiedź  w grudniu 2016 r., w 
którym stwierdzono że droga w Kluczkowie jest za w ąska, nie ma możliwo ści jej odwodnienia, 
więc nie wyrażą  zgody na budowę  chodnika. Odpowiedz' ta jest nadal aktualna. Wójt doda ł , że 
gdy będzie zbliżać  się  termin rozpoczęcia prac w Kluczkowie, wtedy ponownie b ędą  
prowadzone rozmowy i negocjacje z Dyrektorem Powiatowego Zarz ądu Dróg. Na dzień  
dzisiejszy inne pismo nie zosta ło złożone. 

Wójt Pan Kazimierz Lechocki odnosząc się  do prośby Pana Krzysztofa Kaszuby dotycz ącej 
wynaj ęcia ładowarki powiedział , że pieniądze na to muszą  się  znaleźć , skoro powstała sytuacja 
zagraża bezpieczeństwu. 
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Wójt Pan Kazimierz Lechocki odpowiadaj ąc na pro śbę  Sołtysa Be łtna powiedział , że w 
poniedziałek na miejsce pojedzie Pan Jaros ław Sawicki i sprawdzi jaki zakres prac nale ży tam 
wykonać . Odnośnie szlaki Wójt nie wie, czy szlaka jest dostępna z uwagi na sezon letni, ale 
zorientuje si ę  i do tematu powróci. 

Wójt Pan Kazimierz Lechocki odnosząc się  do pro śby So łtysa Krosina powiedzia ł , że gmina 
wystąpi z pismem do Wojewódzkiego Zarz ądu Dróg i być  może wspólnymi siłami uda się  
naprawi ć  chodnik. 

Pani Katarzyna Potocka powiedziała, że od ostatniej sesji sprawa si ę  ruszyła. Ustalono w 
sadzie, że odpis wniosku zosta ł  wysłany do właścicieli lokali mieszkalnych. Uczestnicy 
postępowania będą  mieli 14 dni na ustosunkowanie si ę  do tego wniosku. Wskaza ła, że może być  
problem z doręczeniem jednego wniosku jednej w łaścicielce lokalu mieszkalnego. Niemniej, 
żeby przyspieszyć  całą  procedurę , to we wniosku o zniesienie wspó łwłasności został  zawarty 
wniosek z ostrożności procesowej o ustanowienie kuratora dla osoby nieobecnej, co do której nie 
jest znane miejsce jej pobytu. W zwi ązku z tym uważa, że skoro zostały podj ęte te czynno ści to 
sprawa nabierze tempa, a ona na bie żąco będzie informować  o postępach. 

Pan Boles ław Helwig powiedział , że droga gruntowa w Świdwinku była w tym roku 
poprawiana. Jednak droga o nawierzchni gruntowej jest podatna na rozmi ękanie, w związku z 
tym będzie remontowana, a przy braku wi ększych kolein uzupe łnione zostaną  ubytki. 
Odnośnie drzew na skrzy żowaniu to Powiatowy Zarz ąd Dróg wystąpi do Wójta o zgod ę  na 
wycinkę  i ujmie w planie wyrębu te drzewa, by poprawi ć  sytuacj ę  na skrzy żowaniu. 

Ad. 9. WOLNE WNIOSKI 

Pani Agnieszka Tokarska poinformowała, że 6.08.br. w Oparznie odb ędzie się  spotkanie z 
posłem RP Panem Jaros ławem Sachajko, który jest Przewodnicz ącym Sejmowej Komisji 
Rolnictwa i Rozwoju Wsi. Wszelkie szczegó ły podane b ędą  w przygotowywanych plakatach. 

Pan Krzysztof Kaszuba powiedział , że swego czasu powsta ło w Krosinie targowisko, na 
którym stowarzyszenie zdrowej żywno ści deklarowało swoj ą  obecno ść  ze zdrową  żywnością  i 
faktycznie było tam kilkakrotnie. Stwierdzi ł , że też  ma poj ęcie o zdrowej żywności i zgadza si ę , 
że ona jest ekologiczna, zdrowa dla dzieci i doros łych, jednak dziwi go, że cena tej żywności jest 
ogromnie rozbieżna od tego, czego ludzie oczekuj ą. Dodał , że wie o tym, że każdy producent ma 
swoje prawa i on ustala cen ę , ale mimo wszystko tego nie rozumie, bo sam robi wyroby które s ą  
zdrowe, smaczne i tanie. Cho ć  wie, że rynek rządzi się  swoimi prawami, to zdaniem radnego 
niepowodzenie targowiska w Krosinie wynika z tego, że ceny są  nieadekwatne do oczekiwa ń . 
Uważa, że także obecni na sali so łtysi, którzy też  potrafią  zrobić  własne wyroby, zgodzi łoby się  
z tym, że cena na rynku odbiega od tego, co sami mog ą  zrobić  we własnym zakresie. Radny 
poprosi ł  o wyjaśnienie skąd się  bierze taka cena. 

Pan Stanis ław Madejek powiedział , że z wybudowaniem stoiska w Krosinie po śpieszono się  
zanim wprowadzono ustaw ę  o zdrowej żywno ści. Całe nieszczęście polega na tym, że to stoisko 
jest w Krosinie, a nie w Swidwinie. Stowarzyszenie by ło tam parę  razy, jednak nie wie z jakim 
skutkiem finansowym. Stwierdzi ł , że produkcja żywno ści zdrowej odbywa się  w 
gospodarstwach ekologicznych certyfikowanych, tzn. żeby wytwarzać  produkty trzeba mie ć  
certyfikat i znakowanie produkcji. Na rynku istnieje wiele podróbek certyfikatów. W żywno ści 
ekologicznej nie ma konserwantów, bo podstawowym produktem jest zwierz ę  wyprodukowane 
w gospodarstwie rolnym, a nie kupowane. S ą  certyfikaty i znakowania, które s ą  sprawdzane 
przez placówki kontroli. Obecnie du żo zmieni ła ustawa o możliwości sprzedaży bezpośredniej z 
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gospodarstwa, ale są  jeszcze duże ograniczenia dotycz ące warunków i uprawnie ń  wymaganych 
od rolników. 

Pan Otto Leske, So łtys so łectwa Krosino powiedział , że otwarcie rynku w Krosinie by ło 
bardzo huczne. Za miesi ąc było wielu ludzi, którzy przyjechali by zakupi ć  zdrową  żywność , a 
sprzedaj ących było oko ło 5-6. W następnym miesiącu przyjecha ło tylko 3 sprzedaj ących, a 
kupuj ących nadal by ło dużo. W następnym miesiącu byli tylko kupuj ący, natomiast nie by ło 
sprzedaj ących. 

Przewodnicząca Rady Pani Anna Olejniczak powiedziała, że w sprawozdaniu z prac mi ędzy 
sesjami Wójt poinformował  o firmie, która usuwa wyroby azbestowe na terenie gminy. W 
związku z tym zapyta ła, czy przystanek w Swidwinku jest wzi ęty pod uwagę  przy usuwaniu 
wyrobów azbestowych? 

Wójt Pan Kazimierz Lechocki odpowiedział , że nie pamięta, ale gdyby to pytanie by ło zadane 
wcze śniej to sprawdzi łby w dokumentach. Natomiast w za łożeniach by ło, że eternit zostanie 
zdj ęty ze wszystkich przystanków. 

Pani Iwona Piotrowicz skierowała pochwałę  dla ekipy, której prac ą  zarządza i organizuje 
strażnik gminny. W Niemierzynie powstał  ładny odcinek chodnika, który ekipa sprawnie 
położyła, pomimo występuj ących trudno ści. Radna poprosi ła Wita o przekazanie pochwa ły 
pracownikom i strażnikowi gminnemu. 

Ad. 10. ZAKOŃCZENIE 

W związku z wyczerpaniem tematyki posiedzenia Przewodnicz ąca Rady Gminy zamknęła 
XXXIV/2017 Sesj ę  Rady Gminy Swidwin. 

Na tym protokó ł  zakończono. 

Przewodnicząca Rady 
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